

СОДЕРЖАНИЕ

ПАТРИАРШИЕ ЭНЦИКЛИКИ. БЛАГОСЛОВИТЕЛЬНЫЕ ГРАМОТЫ

Патриаршее послание благословения и признательности возлюбленному и родному сыну Первопрестольного Святого Эчмиадзина высокоуважаемому господину Сурену Зорабяну (Ереван).....	3
Патриаршее послание благословения и признательности лондонскому филиалу Армянского Всеобщего Благотворительного Союза (Лондон, Великобритания).....	5
Патриаршее послание благословения и признательности возлюбленному и родному сыну Первопрестольного Святого Эчмиадзина высокоуважаемому господину Марко Зарикяну (Каракас, Венесуела).....	7
Патриаршее послание благословения и признательности возлюбленному и родному сыну Первопрестольного Святого Эчмиадзина высокоуважаемому господину Карену Оганнисяну (Москва, РФ).....	9
Патриаршее послание благословения и признательности возлюбленному и родному сыну Первопрестольного Святого Эчмиадзина высокоуважаемому господину Размику Давояну (Ереван).....	11
Патриаршее послание благословения и признательности возлюбленному и родному сыну Первопрестольного Святого Эчмиадзина высокоуважаемому господину Сурену Сардаряну (Одесса, Украина).....	13

ОФИЦИАЛЬНОЕ

Католикос Всех Армян послал письмо соболезнования Папе Римско-Католической Церкви.....	15
Католикос Всех Армян дал аудиенцию министру внешней торговли Объединенных Арабских Эмиратов.....	15
Католикос Всех Армян дал аудиенцию губернатору Атрпатакана.....	16
Патриаршие пожелания по случаю 11-ой годовщины восшествия на трон Католикоса Всех Армян.....	17
Католикос Всех Армян дал аудиенцию губернатору Ростовской области...17	
Заседание Верховного духовного совета в Первопрестольном Св.Эчмиадзине.....	18.
Католикос Всех Армян дал аудиенцию послу Украины.....	19
Католикос Всех Армян дал аудиенцию послу Франции в РА.....	20
Визит членов ассоциации «Добро пожаловать в Армению» женщин-дипломатов и жен дипломатов в Первопрестольный Св. Эчмиадзин.....	20

РЕЛИГИОЗНЫЕ ИССЛЕДОВАНИЯ

- А. Г. КАЛАШЯН** — Догматические особенности доктринальных формулировок Собора Антиохии в 341-ом году.....22

ИСТОРИКО - ФИЛОЛОГИЧЕСКИЕ ИССЛЕДОВАНИЯ

- РУСЛАН ЦАКАНЯН** — Амалитяне — иксосы — армяне (вопрос идентификации).....40
- ГРАЧ ТАМРАЗЯН** — Дионисий Ареопагит и Григор Нарекаци.....50
- Диана МИРИДЖАНЫ** — Об одном виде ранне средневековой строительной керамики.....74
- АШОТ АЙРУНИ** — Карен Йеппе и освобождение армянских женщин и детей, похищенных во время Геноцида армян.....80
- АРАМ ГАМБАРЯН** — Стилистические и морфологические особенности работ Хачатура Карабекяна.....97
- ПЕТРОС ОГАНИСЯН** — Нововыявленные письма Николая Адонца касающиеся армянского вопроса.....105
- АМО СУКИАСЯН** — Две докладные архиепископа Хорена Мурадбекяна, адресованные Католикосу Всех Армян Геворгу V Суренянцу.....112

СООБЩЕНИЯ

- КНАРИК АВЕТИСЯН** — Иконография собора Св. Эчмиадзина во время правления Католикоса Симеона I Эриванского.....118

ЮБИЛЕЙНОЕ

- АРХИМАНДРИТ ГЕВОРГ САРОЯН, ГЕВОРГ МАДОЯН** — Ода семинарию Вазгения.....123

РЕЦЕНЗИЯ: БИБЛИОГРАФИЯ

- Г. Х. МИРЗОЯН** — Идеологические источники Геноцида.....124
- ЭДУАРД МКРТЧЯН** — Латинофильский армянский язык в новой интерпретации.....135

ЦЕРКОВНЫЕ НОВОСТИ.....144

**“ETCHMIADZIN”
OFFICIAL MONTHLY REVIEW OF
HOLY ETCHMIADZIN**

PONTIFICAL ENCYCLICALS, LETTERS OF BLESSING

Pontifical letter of blessing and appreciation to Mr. Souren Zohrabian (Yerevan) the beloved son of the Mother See of Holy Etchmiadzin.....	3
Pontifical letter of blessing and appreciation to the London Branch of the Armenian General Benevolent Union, London, Great Britain.....	5
Pontifical letter of blessing and appreciation to Mr. Marco Zarikian (Caracas, Venezuela), the beloved son of the Mother See of Holy Etchmiadzin.....	7
Pontifical letter of blessing and appreciation to Mr. Karen Hovhannissian (Moscow, Russian Federation) the beloved son of the Mother See of Holy Etchmiadzin.....	9
Pontifical letter of blessing and appreciation to Mr. Razmik Davoyan (Yerevan) the beloved son of the Mother See of Holy Etchmiadzin.....	11
Pontifical letter of blessing and appreciation to Mr. Souren Sardarian (Odessa, Ukraine) the beloved son of the Mother See of Holy Etchmiadzin.....	13

OFFICIALS

Letter of condolence of His Holiness Karekin II, Catholicos of All Armenians, to the Pontiff of Roman Catholic Church.....	15
Audience granted by His Holiness Karekin II, Catholicos of All Armenians, to the Foreign Trade Minister of UAE.....	15
Audience granted by His Holiness Karekin II, Catholicos of All Armenians, to the Governor of Aterpatakan.....	16
Pontifical prayer on the occasion of the 11 th anniversary of the enthronement of H. H. Karekin II, Supreme Patriarch and Catholicos of All Armenians.....	17
Audience granted by His Holiness Karekin II, Catholicos of All Armenians, to the Governor of Rostov.....	17
Meeting of the Supreme Spiritual Council in the Mother See of Holy Etchmiadzin.....	18
Audience granted by His Holiness Karekin II, Catholicos of All Armenians, to the Ambassador of the Ukraine.....	19
Audience granted by His Holiness Karekin II, Catholicos of All Armenians, to the Ambassador of France to Armenia.....	20
Visit of the members of ‘Welcome to Armenia’ association of women diplomats and diplomats’ wives to the Mother See of Holy Etchmiadzin.....	20

RELIGIOUS STUDIES

- A. G. KALASHIAN** – Dogmatic peculiarities of the doctrinal formulations of the Council of Antioch in 341.....22

HISTORICAL AND PHILOLOGICAL STUDIES

- ROUSLAN TSAKANIAN** – The Amalekites – the Hyksos - the Armenians (on the identification issue).....40
HRACHYA TAMRAZIAN – Dionysius the Areopagite and Gregory of Narek.....50
DIANNA MIRIJANIAN – On a sort of constructional ceramics used in the early Middle Ages.....74
ASHOT HAYROUNI - Karen Jeppe and the liberation of Armenian women and children kidnapped during the Armenian Genocide.....80
ARAM HAMBARIAN – Stylistic-morphological peculiarities of the works by Khachatour Gharabekian.....97
PETROS HOVHANNISSIAN – Newly discovered letters of Nicolayos Adonts related to the Armenian issue.....105
HAMO SUKIASSIAN - Two reports of Archbishop Khoren Mouradbekian addressed to Gevorg V Soureniants, Catholicos of All Armenians.....112

ESSAYS AND NOTES

- KNARIK AVETISSIAN** – The iconography of the Cathedral of Holy Etchmiadzin during the reign of Catholicos Simeon I of Yerevan.....118

JUBILEE

- ARCHIMANDRITE GEVORG SAROYAN, GEVORG MADOYAN** – Ode to the Vaskenian Seminary.....123

LITERARY REVIEW

- H. G. MIRZOYAN** – The ideological sources of the Genocide.....124
EDWARD MKRTCHIAN – The Latinophile Armenian in a new interpretation.....135

- Brief Church News**.....144

ԲՈՎԱՆԴԱԿՈՒԹԻՒՆ

ՀԱՅՐԱՊԵՏԱԿԱՆ ԿՈՆԴԱԿՆԵՐ. ՕՐՀՆՈՒԹՅԱՆ ԳՐԵՐ

Գլխի հայրապետական օրհնության և զմահաբանաց առ սիրեցեալ որդին մեր և հարազատ զաւակն Մայր Աթոռ Սրբոյ Էջմիածնի մեծարգոյ Կիար Սուրեն Զորաբեան որ յԵրևան.....	3
Գլխի հայրապետական օրհնության և զմահաբանաց առ Հայկական բարեգործական ընդհանուր միության Լուդոնի մասնաճիւղն որ ի Լուդոն, Մեծ Բրիտանիա.....	5
Գլխի հայրապետական օրհնության և զմահաբանաց առ սիրեցեալ որդին մեր և հարազատ զաւակն Մայր Աթոռ Սրբոյ Էջմիածնի մեծարգոյ Կիար Մարկո Զարիկեան որ ի Կարակաս, Վենեսուէլա.....	7
Գլխի հայրապետական օրհնության և զմահաբանաց առ սիրեցեալ որդին մեր և հարազատ զաւակն Մայր Աթոռ Սրբոյ Էջմիածնի մեծարգոյ Կիար Կարէն Յովհաննիսեան որ ի Մոսկուա, ՌԴ.....	9
Գլխի հայրապետական օրհնության և զմահաբանաց առ սիրեցեալ որդին մեր և հարազատ զաւակն Մայր Աթոռ Սրբոյ Էջմիածնի մեծարգոյ Կիար Ռազմիկ Դաւոյեան որ յԵրևան.....	11
Գլխի հայրապետական օրհնության և զմահաբանաց առ սիրեցեալ որդին մեր և հարազատ զաւակն Մայր Աթոռ Սրբոյ Էջմիածնի մեծարգոյ Կիար Սուրեն Սարգսբեան որ յՕդեսա, Ուկրաինա.....	13

ՊԱՇՏՈՆԱԿԱՆՔ

Ամենայն Հայոց Կաթողիկոսը ցավակցական նամակ է հղել Ղոմի Կաթողիկէ կեղեցոյ Քահանայապետին.....	15
Ամենայն Հայոց Կաթողիկոսն ընդունեց ԱՄԷ արքայքին առեւտրի նախարարին.....	15
Վեհափառ Հայրապետն ընդունեց Արքայապետականի նահանգապետին.....	16
Հայրապետական մաղթանք Ամենայն Հայոց Կաթողիկոսի զահակաւորոյան 11-րդ տարեդարձի առիթով.....	17
Ամենայն Հայոց Կաթողիկոսն ընդունեց Ռոստոմի մարզի նահանգապետին.....	17
Մայր Աթոռ Սուրբ Էջմիածնում գումարվեց Գերագոյն հոգևոր խորհրդի ժողով.....	18
Ամենայն Հայոց Կաթողիկոսն ընդունեց Ուկրաինայի դեսպանին.....	19
Ամենայն Հայոց Կաթողիկոսն ընդունեց ՀՀ-ում Ֆրանսիայի դեսպանին.....	20
«Բարի գալուստ Հայաստան» կին դիվանագետների և դիվանագետների կանոնացատեսակի անդամների այցը Մայր Աթոռ Սուրբ Էջմիածին.....	20

ԿՐՕՆԱԳԻՏԱԿԱՆ

Ա. Գ. ՔԱՎԱՇՅԱՆ - Անրիտքի 341 թ. ժողովի դավանաբանական բանաձևերի դոգմաարիկ առանձնահատկությունները.....	22
--	----

ՊԱՏՄԱԲԱՆԱՍԻՐԱԿԱՆ

ՌՈՒՍԼԱՆ ՅԱԿԱՆՅԱՆ - Անադեկացիներ - հյուքսոսներ - հայեր (Նույնացման հարցի շուրջ).....	40
ՆՐԱԶՅԱ ԹԱՄՐԱԶՅԱՆ - Դիոնիսիոս Արեոպագացին և Գրիգոր Նարեկացին.....	50
ԴԻԱՆՆԱ ՄԻՐԻՋԱՆՅԱՆ - Վաղ միջնադարյան շինարարական խեցեղենի մի քննակի մասին.....	74
ԱՇՈՏ ՆԱՅՐՈՒՆԻ - Կարեն Յեպեն և Մեծ Եղեռնի ընթացքում առևանգված հայ երեխաների ու կանանց ազատագրումը.....	80
ԱՐԱՄ ՆԱՄԲԱՐՅԱՆ - Խաչատուր Ղարաբեկյանի սրբազորությունների ռճաձևաբանական առանձնահատկությունները.....	97
ՊԵՏՐՈՍ ՆՈՎՆԱՆԻՍՅԱՆ - Նայկական Նարցին աղերսվող Նիկողայոս Ադոնցի նորահայր նամակները.....	105
ՆԱՄՕ ՍՈՒՔԻԱՍԵԱՆ - Խորեն արք. Մուրադբեկյանի երկու զեկուցագրերը Ամենայն Տայոց Կաթողիկոս Գեորգ Ե Սուրենյանցին.....	112

ՆԱԴՈՐԴՈՒՄՆԵՐ

ՔՆԱՐԻԿ ԱՎԵՏԻՍՅԱՆ - Էջմիածնի Մայր Տաճարի պարկերազրությունը Սիմեոն Ա Երևանցի Կաթողիկոսի օրոք.....	118
---	-----

ՅՈՒՐԵԼԵԱՆ - 20

ԳԷՈՐԳ ՎԱՐԴԱՊԵՏ ՍԱՐՈՅԵԱՆ, ԳԷՈՐԳ ՄԱՂՈՅԵԱՆ-20-ն դպրանոցին Վազգենեան.....	123
---	-----

ԳՐԱԽՕՍՈՒԹԻՒՆ. ՄԱՏԵՆԱԳԻՏՈՒԹԻՒՆ

Ն. Ղ. ՄԻՐԶՈՅԱՆ - Եղեռնի զաղափարական ակունքները.....	124
ԷՂՈՒԱՐԴ ՄԿՐՏՉՅԱՆ - Լապիմարան հայերենը՝ նոր լուսաբանությամբ.....	135

ԵԿԵՂԵՅԱԿԱՆ ԲԵՄ. ԼՈՒՐԵՐ.....	144
-----------------------------	-----